



សេរីការ

គ្រាន់ណា យុត្តិធម៌ ក្លាយជា វិញ្ញាត របស់ អំណាច...

Quand la justice deviendrait un fouet du pouvoir...

នៅពេល ដែល យុត្តិធម៌ ក្លាយជា វិញ្ញាត របស់ អំណាច តើ ប្រជាធិបតី ក្លាយជា អ្វី ? អស់ច្រើន ទសវត្សរ៍ មកហើយ ខ្មែរយើង តែងតែ សួរសំណួរហ្នោះ ហើយ ឆ្លើយ តតខុស ថា ក្នុង ករណី បែបនេះ គឺ អំណាចផ្តាច់ការ ហើយ អំណាចនេះ ប្រើ មធ្យោបាយ តុលាការ ដើម្បី កំទេច កម្លាំងប្រឆាំង គ្រប់រូបភាព ក្នុង គោលបំណង បំភ័យ ប្រជាពលរដ្ឋ អោយ ខ្ជាប់ខ្ជួនខ្លួន ។ ទង្វើនេះ វា មាន ជោគជ័យ ដូចបំណងខ្លួន ព្រោះ ប្រជាពលរដ្ឋ អ្នកប្រឆាំង ខ្លួន នៅចំពោះមុខ វិញ្ញាតយុត្តិធម៌ របស់ អំណាចផ្តាច់ការ, ដូច្នោះ ហេតុអ្វី ក៏មិន អនុវត្ត សួរ គោលវិធី បែបនេះ បន្តទៅទៀត ។ ការបន្តនេះ គឺ នៅ ក្នុង បច្ច័យភាព (logique) តែមួយគត់ គឺ ខ្លួន តែងតែ ទទួលជោគជ័យ ជានិច្ច ព្រោះ គ្មាន កម្លាំងណាមួយ ជា ជីវិតក្តី ជា នយោបាយក្តី អាចទប់ទល់ ឬ ទូរឆឹង ខ្លួនបាន សោះឡើយ ។

- កម្លាំងជីវិត គឺមហាជន, សព្វថ្ងៃ កម្លាំងនេះគ្មាន វត្តមាននៅក្នុង ជីវិតនយោបាយ ខ្មែរ ព្រោះ មានគុណាទី ត្រឹមតែ ជា អ្នកបោះឆ្នោត នៅក្នុង របបនយោបាយ ដែល គេ

ហៅ ថា « ពិធីប្រជាធិបតេយ្យ » (démocrature)¹ គឺ ជា របប សិទ្ធិអំណាច² យក ការបោះឆ្នោត នៅក្រោម ការត្រួតត្រា របស់ខ្លួន មកធ្វើ ជា ពិធី ជា សញ្ញាណក្ខណ៍ នៃ ប្រជាធិបតី គ្មាន នីតិវដ្ត មហាជនខ្មែរ សព្វថ្ងៃ រស់នៅ ក្នុង លក្ខណៈ ជា រាស្ត្រទាស (peuple d’esclaves) របស់ អ្នកកាន់អំណាច ដែលជា ម្ចាស់ជីវិតលើត្បូង អាច សម្អុត រាស្ត្រ ដូចកំញើញ កូនក្មេង, អាច ពិយាត មនុស្ស ដូចសម្លាប់ សត្វ, ទុក រាស្ត្រ ទាស ជា ហ្វូងម្រឹត ក្បែរឃ្នាល ទៅក្នុង ក្រោល យួនកុម្មុយនិស្ត ព្រោះ តែ ប្រជារាស្ត្រ ខ្មែរ រំពាត់ សំរាប់ វាយខ្លួន ជា ទណ្ឌកម្ម ដើម្បី រក្សា សន្តិភាព គ្មាន យុត្តិធម៌ គ្មាន សីល ធម៌ គ្មាន អធិបតេយ្យភាពជាតិ មូលហេតុ នៃ រឿងនេះ គឺ មក ពី រាស្ត្រខ្មែរ ត្រូវបាន អ្នកដឹកនាំជាតិ តាំងពីព្រេងនាយមក គេ ផ្សំរឹង អោយខ្លាចអំណាច គឺ ឃើញ រំពាត់នាំ គ្នា អង្គុយ កម្រិត ជា ទម្លាប់ គិត តែ សំពិស (supplier) យំអង្វរ ស្រកោក (en vain) រក មេត្តាធម៌ ពី អ្នកពាធា លើ សិទ្ធិខ្លួន, ទុក ទឹកភ្នែក ជា សក្ការ ថ្វាយព្រះ សូម អោយ មេត្តាជួយ មនុស្ស ប្រតិបត្តិធម៌, សូមអោយ អ្នកមានអំណាច អាសូរកាយ ដល់ អ្នកបាត់ជម្រក, សូមអោយ ចោរ អាណិតចិត្ត ដល់ អ្នកមានអប្បប្រែព្យ ព្យាយាម ទាំង សណ្តាប់ លើកស្ទួយ មន្ត្រីរាជ (pouvoir magique) ហើយ នាំគ្នា បោះបង់ មនោ

¹ ពិធីប្រជាធិបតេយ្យ » (démocrature) : ជា របបផ្តាច់ការ បំបាត់ គំនិត ប្រឆាំងខ្លួន តាមវិធីគ្រប់បែបយ៉ាង តែយក ការបោះឆ្នោត ក្លែងក្លាយ ជា មធ្យោបាយ សំរាប់ រក្សាអំណាច អោយ មាន លក្ខណៈ ស្របនឹងច្បាប់ ។

² របបសិទ្ធិអំណាច : Régime autoritaire ; របប ហាមប្រជាពលរដ្ឋ មិនធ្វើ, របបនេះ វាយកម្ទេច អ្នកប្រឆាំង ។

របបសម្បត្តិ : Régime totalitaire ; របប បង្ខំ ប្រជាពលរដ្ឋធ្វើ, ជា របប មានគណបក្សតែមួយ ហើយ បញ្ចុះ បញ្ចូល ប្រជាពលរដ្ឋ តាមការបង្ខំ ធ្វើតាមមនោគមវិជ្ជារបស់គណបក្ស ។

មរិយា (pouvoir de la volonté) ជា ពលរដ្ឋ ជា ខ្មែរ អ្នកជា ជា ម្ចាស់ស្រុក ធ្លាប់
ការពារជាតិ ក្នុងឋានៈ ជា ជីវពលខ្មែរ។

- កម្លាំងនយោបាយ គឺ គ្រហែត ព្រោះ គ្រប់ គណបក្ស ប្រឆាំង នាំគ្នា សម្របសម្រួល ក្នុង របប
ពិធីប្រជាធិបតេយ្យ ទុកការបោះឆ្នោតបង្រួបបង្រួម ជា ប្រាជ្ញាបារមី (miracle) ដែល អាច
នឹងមាន ការផ្លាស់ប្តូរ អ្នកដឹកនាំ តាមក្បួន នៃ ប្រជាធិបតី ដូច មាន នៅប្រទេសរួមមា។
ចក្ខុវិស័យនេះ គឺ ពិតជា យុត្តៈនយោបាយ (politiquement correct) តែ វា មិន
ស្របនឹង បរិបទខ្មែរ ព្រោះ នៅ កម្ពុជា មាន យួនកុម្មុយនិស្ត ជា ចៅហ្វាយ នៃ ជីវភាព
នយោបាយខ្មែរ។ ដូច្នេះ ការផ្លាស់ប្តូរ អ្នកដឹកនាំ វាសំណាយមាន ការសើស្បី ឆ្លើយ ដែល
គេ បានចំណេញរួចហើយ។ ត្រូវដឹងថា យួនកុម្មុយនិស្ត មិនអោយកម្ពុជា រួចចេញពី ក
ណ្តាប់ដៃគេ ជាដាច់ខាត បើគ្មាន កម្លាំង ជាតិខ្មែរ ណាមួយ អាច រំដោះ ប្រជាជាតិខ្មែរ
បាន, ហើយ កុំនាំគ្នា ស្រមៃថា យៀកណាម បោះបង់ ហ៊ុន សែន ដែល ជា សុភរ
ជន (homme docile) របស់គេ មកជ្រើសរើសយក សម រង្ស៊ី អោយសោះ ព្រោះ
លោក សម រង្ស៊ី ទោះបី គាត់ តែងតែ មាន និន្នាការ ចង់ធានា ដល់ យៀកណាម ថា
គាត់ អាច បន្ត នយោបាយ គាំទ្រយួន យ៉ាងណាក៏ដោយ ក៏យួន គេ មើលឃើញថាគាត់
ជា មនុស្ស គ្មាន សេចក្តីម៉ឺងម៉ាត់ សំរាប់ បំរើ នយោបាយ យួនបាន។ នយោបាយយួន
គឺ យួនទុក កម្ពុជា ជា ដែនដី យុទ្ធសាស្ត្រ សំរាប់ រក្សា ស្ថិរភាព គណបក្សកុម្មុយ
និស្តយួន និង ជា ដែនដី សេដ្ឋកិច្ច ឬ ជីវិតដី (espace vitale) សំរាប់ ចិញ្ចឹម ប្រជា
ពលរដ្ឋយួន ដែល មាន ចំនួនកាន់តែ កើនច្រើនឡើងៗ។ ត្រួតត្រា លើ កម្ពុជា ជា

និមិត្តរូប នៃ វិជ័យៈ (grande victoire) នៃ បណ្ណាំ ខ្មោច លោក ហូ ជី មីញ៉ា ដែល អ្នកដឹងនាំយួន បច្ចុប្បន្ន គេទុក ជា មោទនភាព នៃ ប្រជាជាតិយួន។

ទុព្វលភាពខ្មែរ ដែលបាន អ្វីបរាប ខាងលើនេះឯង ដែល អ្នកកាន់អំណាច គេ ខំ ថែ រក្សា ដោយប្រើ វិញ្ញាត្រប់មុខ ទៅ តាម កាលៈទេសៈ ដូចយ៉ាង វិញ្ញាត គ្រាប់កាំភ្លើង, ការដាក់កំហិត គ្រប់បែបយ៉ាង, យុត្តិធម៌។ ហើយ វិញ្ញាត យុត្តិធម៌ នេះឯង ដែល ពួក កុម្មុយនិស្ត ឬ ពួកដឹកនាំ នៅ ក្នុង របប ពិធីប្រជាធិបតេយ្យ គេ យក មក ប្រើ ដើម្បី ចប់ចល់នឹង ការរិះគន់ ពី សំណាក់ សហគមន៍អន្តរជាតិ និង អង្គការ ការពារ សិទ្ធិមនុស្ស ដោយ សំអាង លើ អធិបតេយ្យភាព ជាតិ នីមួយៗ។ ហើយ នៅពេលណា ដែល យុត្តិ ធម៌ ក្លាយ ជា វិញ្ញាត គឺ ថា នៅក្នុង ប្រទេសនោះ គឺ ច្បាស់ជា មាន អ្នកផ្តាច់ការ ឬ របប កុម្មុយនិស្ត ជា អ្នកដឹកនាំជាតិ ជា ពុំខាន ព្រោះ ប្រព័ន្ធ យុត្តិធម៌ តាម គោលការណ៍ ជា ស្ថាប័នឯករាជ្យ ជា អំណាចជាតិ ក្នុង ចំណោម អំណាច ពីរទៀត ដូចជា អំណាច នីតិ បញ្ញត្តិ និង នីតិប្រតិបត្តិ ; បើ ជា អំណាចជាតិ គឺ ជា អំណាច ប្រជាពលរដ្ឋ ដូច្នោះ យុត្តិធម៌ មិន អាចក្លាយ ជា វិញ្ញាត របស់ អ្នកដឹកនាំ បាននោះឡើយ។

ដូច្នោះ កុំនាំគ្នា ស្រងើ (étonné) បើ មើលឃើញថា នៅ ស្រុកខ្មែរ មាន វិញ្ញាត យុត្តិធម៌ ព្រោះ វិញ្ញាតនេះ ជា វិញ្ញាត របស់ យួនកុម្មុយនិស្ត ដែល ជា អ្នកត្រួតត្រា នៅស្រុកខ្មែរ ព្រោះ ស្រុកខ្មែរ ជា នគរសមន្តរាជ (Etat vassal) របស់ យៀកណាមកុម្មុយនិស្ត តាំង ពី ឆ្នាំ ១៩៧៩ មកម្ល៉េះ។ បើខ្មែរ នៅតែ មិនយក កត្តា នេះ ទុកជា បញ្ហា ចម្បង ហើយ សំខាន់ របស់ ប្រជាជាតិខ្លួន គឺ ថា គ្រប់ ដំណោះស្រាយ ដែល គ្រប់ គណបក្ស

ប្រឆាំង ស្វែងរក ជា មួយ គណបក្ស កាន់អំណាច ដែល ជា គណបក្ស ជាប់ យ៉ាង យូរ
 កុម្មុយនិស្ត គឺ គ្រាន់តែ ជា មាយាការ (សេចក្តីតាន់ច្រឡំ) យក មក ធ្វើ ជា សេចក្តីពិត
 តែ ប៉ុណ្ណោះ ដើម្បី បំភាន់ ប្រជាពលរដ្ឋ ដែល កំពុង នាំគ្នា អង្គុយ កម្រោង ជា ចម្ងាប់
 ចំពោះមុខ រំពាត់ របស់ អ្នកកាន់អំណាច នោះឯង។ ការពិតនេះហើយ បើ ខ្មែរយើង
 លើកវា មក និយាយ វា ហាក់បី ដូចជា ស្តោះ លើ ច្រូង ខ្លួនឯង តែ បើ ខ្មែរយើង ចេះ
 តែនាំគ្នាដើរតួ ជា ជនរងគ្រោះ ហើយ ចេះ តែនាំគ្នា ថា យួន/សៀម ឬ អ្នកដទៃ ជា មូល
 ហេតុ នៃ វិបត្តិក្រុង របស់ខ្លួន ដោយ មិនប្រាកដ សម្បត្តិ អំពី ចំណុចខ្សោយ របស់ខ្លួន
 គឺ ខ្មែរយើង នៅតែ រស់នៅក្នុង ស្មារតី ជា ជនជាតិ ទន់ខ្សោយ ជានិច្ច នៅក្នុង ពិភព
 លោក សព្វថ្ងៃ ដែល ប្រទេសនីមួយៗ គេ ផ្អែក ទាំងស្រុង ទៅលើ គុណសម្បត្តិ នៃ
 ប្រជាពលរដ្ឋគេ ដើម្បីធ្វើ ការអភិវឌ្ឍន៍ ប្រជាជាតិ គេ។ ដូច្នោះ រំពាត់អំណាច វា មាន
 ន័យ ជា អំណាចផ្តាច់ការ ផង ជា ប្រាថ្នា (résignation) របស់ខ្មែរយើងផងដែរ។
 សមរម្យ នៃ កត្តា ទាំងពីរ នេះឯង ដែល នាំអោយ ប្រជាជាតិខ្មែរ រស់ នៅក្នុង
 សភាព ជា ប្រជាជាតិ ទន់ខ្សោយ ចំពោះមុខ ប្រទេស ជិតខាងផង ក្នុងដំបងផងនឹង
 នៅក្នុង ពិភពលោកផង។ បើខ្មែរយើង នៅតែនាំគ្នា ខ្លាចរំពាត់ គឺច្បាស់ ជា រំពាត់នេះ
 វា មាន ឬគ្មានភាព កាន់តែខ្លាំងឡើងៗ ហើយ លទ្ធផល ជាទីបញ្ចប់គឺ ស្រុកខ្មែរ នឹង
 ក្លាយ ជា កម្ពុជាក្រោម យ៉ាងងាយស្រួល ជា ទីបំផុត ដែល ជា ជោគជ័យ ជាស្ថាពរ
 របស់ យៀកណាម។ ហើយ សព្វថ្ងៃនេះ គឺ ប៉ះ^៣ នឹងក្លាយ រួចប្រាត់ទៅហើយ។

^៣ ប៉ះ : Sur le point de...